

Veranstaltungsort / Event Location

Auswärtiges Amt
Unterwasserstraße 10
10117 Berlin

Registrierungsbüro / Registration office

MCI Deutschland GmbH
Markgrafenstraße 56
10117 Berlin

Tel: +49 (0)30 20 45 94 61
Fax: +49 (0)30 20 45 94 71
E-Mail: stiftungskonferenz@mci-group.com

Information zur Hotelbuchung

Im Park Inn Hotel by Radisson, Alexanderplatz 7, 10178 Berlin, steht Ihnen ein Zimmerkontingent für die Nächte vom 29.11.2015 bis zum 01.12.2015 zur Verfügung. Die Hotelkosten trägt der Gast.

Preis pro Zimmer und Nacht:
79,00 € im Einzelzimmer inklusive Frühstück
89,00 € im Doppelzimmer inklusive Frühstück

Sie können unter dem Stichwort „Stiftungskonferenz“ bis zum 04.11.2015 ein Zimmer buchen unter der Telefonnummer: 030/2389 4333, der Faxnummer: 030 /2389 4305 oder per E-Mail: reservations@parkinn-berlin.com.

Hotel booking information

Rooms have been reserved at the Park Inn Hotel by Radisson, Alexanderplatz 7, 10178 Berlin from 29 November to 1 December 2015. Guests must cover their own accommodation costs.

Price per room per night:
Single room including breakfast: €79
Double room including breakfast: €89

Rooms can be booked until 4 November 2015 by telephone (+49 (0)30 2389 4333), fax (+49 (0)30 2389 4305) or Email (reservations@parkinn-berlin.com). Please quote the code “Stiftungskonferenz” when making your booking.

Programme

30 November 2015

9.00–9.40 **Welcome** by Joachim Rogall (Robert Bosch Stiftung GmbH/Association of German Foundations)
Opening speech by Foreign Minister Frank-Walter Steinmeier

Germany's goals and opportunities on the road towards a foreign policy of societies

9.40–10.45 **Panel discussion** chaired by Petra Pinzler (DIE ZEIT)
• Tomicah Tillemann (New America)
• Wilhelm Krull (Volkswagen Foundation)
• Osman Kavala (Anadolu Kültür)
• Shashi Tharoor (The Chandran Tharoor Foundation)
• Ivan Krastev (Centre for Liberal Strategies)

10.45 – 11.05 Coffee break

Experiences with multi-sectoral networks chaired by Gunilla Fincke, (SPD Executive Committee)

11.05–11.40 Experiences with multi-sectoral networks from the perspective of foundations
Keynote: Helmut K. Anheier (Hertie School of Governance)
Comments: Isabel Mota (Calouste Gulbenkian Foundation)
11.40–12.15 Experiences with multi-sectoral networks and operative potential/opportunities of such networks from the perspective of the state
Keynote: State Secretary Stephan Steinlein (Federal Foreign Office)
Comments: Sir Robert Francis Cooper (European Commission)

12.15–13.00 **Panel** of the four speakers, chaired by Gunilla Fincke (SPD Executive Committee)

13.00–14.00 Lunch break in the foyer

14.00–14.15 **Plenary session:** summary of the morning by Bernhard Lorentz (Federal Foreign Office) and introduction to the afternoon sessions

14.15–16.00 **Seven separate working groups**, in which the potential of a strategic dialogue will be discussed on the basis of experiences, case studies or ongoing processes.

Panel 1: Project based planning and implementation of cooperative projects: the German Chairmanship of the OSCE in 2016 as an example
Panel with Antje Leendertse (FFO), Michael Göring (ZEIT Foundation), Tomicah Tillemann (New America), Atje Drexler (Robert Bosch Stiftung GmbH), chaired by Josef Janning (ECFR)

Panel 2: Foreign policy in public discourse – possibilities and forms of dialogue
Panel with Dieter Reindl (FFO), Ben Scott (Stiftung Neue Verantwortung/New America), Nora Müller (Körber Foundation), chaired by Christian Wernicke (Süddeutsche Zeitung)

Panel 3: Culture and academia in the balancing act between crisis and order
Panel with Andreas Görgen (FFO), Hans-Joachim Gehrke (Gerda Henkel Foundation), State Secretary Georg Schütte (Federal Ministry of Education), Friederike Fless (German Archaeological Institute), Sascha Spoun (Leuphana University of Lüneburg), chaired by Heike Schmoll (FAZ)

Panel 4: Strategic dialogue: regional solutions for regional problems
Panel with Thomas Bagger (FFO), Thomas Paulsen (Körber Foundation), Joachim Fritz-Vannahme (Bertelsmann Stiftung), chaired by Alison Smale (New York Times)

Panel 5: From Copenhagen to Paris: possibilities and limits to the collaboration between the world of politics and foundations with Climate Works as an example
Panel with State Secretary Jochen Flasbarth (Federal Ministry for the Environment), Peter Fischer (FFO), Klaus Töpfer (former Federal Minister), Johannes Meier (European Climate Foundation), chaired by Susanne Dröge (SWP)

Panel 6: Making better use of international networks together
Panel and workshops with Horst Freitag (FFO), Markus Hipp (BMW Foundation Herbert Quandt), Markus Rudolf (WHU), Alexandra Heldt (Tönissteiner Kreis e.V.), Hans-Georg Mockel (ESA)

Panel 7: Towards a European public sphere: a joint task for the FFO and foundations
Panel with Martin Kotthaus (FFO), Michael Thoss (Allianz Cultural Foundation), Aart De Geus (Bertelsmann Stiftung), André Schmitz-Schwarzkopf (Schwarzkopf Foundation), Alexander Kallweit (FES), chaired by Detlef Fechtner (Börsen-Zeitung)

16.00–16.30 Coffee break

16.30–17.30 **Closing panel discussion** in the plenary chaired by Petra Pinzler (DIE ZEIT)
Prospects for future strategic cooperation between foundations and the FFO
• Minister of State Michael Roth (Federal Foreign Office)
• Tomicah Tillemann (New America)
• Wilhelm Krull (Volkswagen Foundation)
• Barbara Unmüßig (Heinrich Böll Foundation)

17.30 **End of conference**

Einladung

„Auf dem Weg zu einer Außenpolitik der Gesellschaften“ – der strategische Dialog zwischen dem Auswärtigen Amt und Stiftungen.



Auswärtiges Amt

Robert Bosch Stiftung



Bertelsmann Stiftung



<<BriefanredeNeu>>

das Auswärtige Amt, die Robert Bosch Stiftung, die Bertelsmann Stiftung, die TUI Stiftung und die Schwarzkopf-Stiftung Junges Europa laden Sie herzlich zu einem ganztägigen, internationalen Symposium ein.

„Auf dem Weg zu einer Außenpolitik der Gesellschaften“ – der strategische Dialog zwischen dem Auswärtigen Amt und Stiftungen.

30. November 2015
im Weltsaal des Auswärtigen Amtes in Berlin

Bundesminister Dr. Frank-Walter Steinmeier hat in einer Rede zu Anfang dieses Jahres das Diktum Ralph Dahrendorfs aufgegriffen, „von einer Außenpolitik der Staaten zu einer Außenpolitik der Gesellschaften zu kommen“. Die Einbindung der Zivilgesellschaften im In- und Ausland mit ihren Interessen, Expertisen und Potenzialen wird für außenpolitische Dialog-, Entscheidungs- und Handlungsprozesse in einer Zeit weltweit rasant wachsender Interkonnektivität immer wichtiger. Private gemeinnützige Stiftungen und die politischen Stiftungen sind dabei zentrale Akteure und wichtige Partner für staatliches Handeln. Sie verkörpern in besonderer Weise die im politischen und vopolitischen Raum engagierte Bürgergesellschaft. In einem Gedankenaustausch von Vertretern und Vertreterinnen deutscher Stiftungen mit Bundesminister Steinmeier im Frühjahr 2015 wurde die Idee des heutigen Symposiums entwickelt. Gemeinsam wollen wir Möglichkeiten und Potenziale strategischer Kooperation ausloten. Gelungene Beispiele von Partnerschaften auch aus dem internationalen Raum werden dabei eine besondere Rolle spielen. Das Symposium soll den Auftakt für einen strategischen Dialog zwischen dem Auswärtigen Amt und deutschen Stiftungen bilden, um Möglichkeiten für neue Partnerschaften zur Verfolgung gemeinsamer strategische Ziele zu eröffnen.

Dear Sir/Madam,

The Federal Foreign Office, Robert Bosch Stiftung, Bertelsmann Stiftung, TUI Stiftung and Schwarzkopf Foundation Young Europe cordially invite you to attend a day-long international symposium.

“The Road towards a Foreign Policy of Societies”—the strategic dialogue between foundations and the Federal Foreign Office.

30 November 2015
at the Weltsaal of the Federal Foreign Office in Berlin

In a speech at the beginning of this year, Federal Minister Dr Frank-Walter Steinmeier quoted Ralph Dahrendorf, who said that we need “to move from a foreign policy of nations to a foreign policy of societies”. In our age of rapidly increasing interconnectivity around the world, the involvement at home and abroad of civil societies with their interests, expertise and potential is becoming increasingly important for processes of dialogue, decision-making and action in the foreign policy field. Private charitable trusts and political foundations are key actors and important partners for state action in this respect. They stand for a civil society that is active both inside and outside the political arena. The idea for today’s symposium emerged from an exchange of ideas between representatives of German foundations and Federal Minister Steinmeier in spring 2015. Together, we intend to sound out the opportunities and potential offered by strategic cooperation. Successful examples of partnerships, also in the international realm, will play an important role in this regard. The symposium intends to launch a strategic dialogue between the Federal Foreign Office and German foundations in order to open up opportunities for new partnerships for pursuing common strategic aims.

Programm

30. November 2015

9.00–9.40 Begrüßung Joachim Rogall (Robert Bosch Stiftung/
Bundesverband Deutscher Stiftungen)
Eröffnungsrede Außenminister Frank-Walter Steinmeier

Deutschlands Ziele und Chancen auf dem Weg zu einer „Außenpolitik der Gesellschaften“

9.40–10.45 Podiumsdiskussion moderiert von Petra Pinzler (DIE ZEIT)
(*englisch*)

- Tomicah Tillemann (New America)
- Wilhelm Krull (VolkswagenStiftung)
- Osman Kavala (Anadolu Kültür)
- Shashi Tharoor (The Chandran Tharoor Foundation)
- Ivan Krastev (Centre for Liberal Strategies)

10.45–11.05 Kaffeepause

Erfahrungen mit mehrsektoralen Netzwerken, Moderation: Gunilla Fincke (SPD-Parteivorstand)

11.05–11.40 Erfahrungen mit mehrsektoralen Netzwerken aus der Perspektive von Stiftungen
Keynote: Helmut K. Anheier (Hertie School of Governance)
Comments: Isabel Mota (Fundação Calouste Goulbenkian)

11.40–12.15 Erfahrungen mit mehrsektoralen Netzwerken und operative Potentiale/Möglichkeiten solcher Netzwerke aus der Perspektive des Staates
Keynote: Staatssekretär Stephan Steinlein (Auswärtiges Amt)
Comments: Sir Robert Francis Cooper (European Commission)

12.15–13.00 Panel der vier Redner, Moderation: Gunilla Fincke (SPD-Parteivorstand)

13.00–14.00 Mittagspause im Foyer

14.00–14.15 Plenum: Zusammenfassung des Vormittags durch Bernhard Lorentz (Auswärtiges Amt) und Einführung in den Nachmittag

14.15–16.00 Sieben getrennte Arbeitsgruppen, in denen die Potentiale eines strategischen Dialogs auf Grundlage von Erfahrungen, Fallstudien oder laufenden Prozessen diskutiert werden.

Panel 1: Projektbezogene Planung und Durchführung von Kooperationsprojekten: Das Beispiel des deutschen OSZE-Vorsitzes 2016
Panel mit Antje Leendentse (Auswärtiges Amt), Michael Göring (ZEIT-Stiftung), Tomicah Tillemann (New America), Atje Drexler (Robert Bosch Stiftung), Moderation Josef Janning (ECFR)

Panel 2: Außenpolitik im öffentlichen Diskurs – Möglichkeiten und Formen des Dialogs
Panel mit Dieter Reinl (Auswärtiges Amt), Ben Scott (Stiftung Neue Verantwortung/New America), Nora Müller (Körper-Stiftung), Moderation Christian Wernicke (SZ)

Panel 3: Kultur und Wissenschaft im Spannungsverhältnis von Krise und Ordnung
Panel mit Andreas Görge (Auswärtiges Amt), Hans-Joachim Gehrke (Gerda Henkel Stiftung), StS Georg Schütte (BMBF), Friederike Fless (Deutsches Archäologisches Institut), Sascha Spoun (Leuphana Universität Lüneburg), Moderation Heike Schmoll (FAZ)

Panel 4: Strategische Dialoge: Regionale Lösungen für regionale Probleme
Panel mit Thomas Bagger (Auswärtiges Amt), Thomas Paulsen (Körper-Stiftung), Joachim Fritz-Vannahme (Bertelsmann Stiftung), Moderation Alison Smale (New York Times)

Panel 5: Von Kopenhagen bis Paris: Möglichkeiten und Grenzen der Zusammenarbeit von Politik und Stiftungen am Beispiel von „Climate Works“
Panel mit StS Jochen Flasbarth (BMUB), Peter Fischer (Auswärtiges Amt), Klaus Töpfer (Bundesminister a.D.), Johannes Meier (European Climate Foundation), Moderation Susanne Dröge (SWP)

Panel 6: Gemeinsam internationale Netzwerke besser nutzen
Panel und Workshops mit Horst Freitag (Auswärtiges Amt), Markus Hipp (BMW Stiftung Herbert Quandt), Markus Rudolf (WHU), Alexandra Heldt (Tönissteiner Kreis e.V.), Hans-Georg Mockel (ESA)

Panel 7: Auf dem Weg zu einer europäischen Öffentlichkeit: Gemeinsame Aufgabe für das Auswärtige Amt und Stiftungen
Panel mit Martin Kotthaus (Auswärtiges Amt), Michael Thoss (Allianz Kulturstiftung), Aart De Geus (Bertelsmann Stiftung), André Schmitz-Schwarzkopf (Schwarzkopf-Stiftung), Alexander Kallweit (FES), Moderation Detlef Fechtner (Börsen-Zeitung)

16.00–16.30 Kaffeepause

16.30–17.30 Abschlusspanel im Plenum moderiert von Petra Pinzler (DIE ZEIT)
Perspektiven einer zukünftigen strategischen Kooperation zwischen Stiftungen und dem Auswärtigen Amt

- Staatsminister Michael Roth (Auswärtiges Amt)
- Tomicah Tillemann (New America)
- Wilhelm Krull (VolkswagenStiftung)
- Barbara Unmüßig (Heinrich-Böll-Stiftung)

17.30

Konferenzende